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41643 ‐ آیا متوان برای تخفیف عذاب میت شاخهای تر را بر قبر وی گذاشت؟

سوال

در ی از احادیث خواندم که پیامبر صلى الله عليه وسلم دو شاخهی تر را بر روی دو قبر که اصحابش در آن عذاب مشدند گذاشت تا

عذابش کم شود، اما حمت از این کار را ندانستم، و آیا برای ما نیز جایز است که این کار را انجام دهیم؟

پاسخ مفصل

الحمدله.

اولا:

.شوند اما نه بخاطر گناه بزرگ بله از پیامبر صلى الله عليه وسلمثابت شده که از کنار دو قبر گذشتند و فرمودند: این دو نفر، عذاب داده م

سپس فرمود: بل، ی از آنان، خود را از ادرار پاک نمكرد و دیری، سخن چین منمود. آناه، رسول اله صلى الله عليه وسلمشاخهی ‏ترِ

درخت خواست. آن را دو قسمت كرد و هر قسمت آنرا روی ی از آن دو قبر، گذاشت. از رسول اله صلى الله عليه وسلم پرسیدند: چرا

چنین كردی؟ فرمود: امید است تا زمان كه این دو شاخه، خش نشده است، خداوند، عذاب آنان را تخفیف دهد به روایت

بخاری (۱۳۷۸) و مسلم (۲۹۲).

و این دلیل آن است که عذاب آنان کم مشود اما این دو شاخهی تر چه ربط به کم شدن عذاب از آن دو نفر دارد؟

۱‐ گفتهاند: زیرا دو شاخهی تر تا وقت که خش نشدهاند به تسبیح مپردازند و این تسبیح باعث تخفیف عذاب از میت

مشود. برخ نیز از این مساله ی مسالهی دیر ـ هر چند بعید ـ استنباط کردهاند ـ مبن بر اینه سنت است انسان برای

کم شدن عذاب اهل قبور به نزد آنان برود و تسبیح گوید.

۲‐ برخ از علما گفتهاند این تعلیل ضعیف است، زیرا آن شاخهها بالاخره تسبیح مگویند و تفاوت ندارد که خش باشند

یا تر، زیرا اله متعال مفرماید: تُسبِح لَه السماوات السبع والارض ومن فيهِن وان من شَء الا يسبِح بِحمدَه ولَن لا تَفْقَهونَ

تَسبِيحهم [اسراء/ ۴۴] (آسمانهای هفتانه و زمین و هر کس که در آنهاست او را تسبیح مگویند و هیچ چیز نیست مر

اینه در حال ستایش تسبیح او مگوید، ول شما تسبیح آنها را درنمیابید). و صحابه تسبیح گفتن سنریزهها را در دست

پیامبر صلى الله عليه وسلم شنیدند با اینه سنریزه خش است، بنابراین، علت چیست؟

اهد. یعنکه این دو شاخه تر هستند از عذاب آنان ب علت این است که پیامبر صلى الله عليه وسلم از خداوند متعال خواسته است تا وقت
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اینه مدت زمان آن طولان نیست و این برای ترساندن کسان است که این دو کار را انجام مدهند زیرا کارشان [هرچند در

ظاهر کوچ است اما در واقع] بزرگ و خطرناک است چنانه در روایت دیر آمده است: بله بزرگ است.

ی از آنها خود را از ادرار پاک نمداشت و این یعن بدون طهارت نماز مخواند [یا اصلا اهل نماز نبود].

و دیری سخن چین مکرد و رابطهی بندگان خدا را به هم مزد و باعث دشمن آنها مشد که این نیز گناه بزرگ است.

این معنای به مضمون حدیث نزدیتر است، یعن آنه پیامبر صلى الله عليه وسلم برایشان شفاعت موقت نمود تا هشداری باشد برای امت

نسبت به این گناه بزرگ، نه آنه ایشان در حق امت خود بخیل باشند.

دوم اینه:

برخ از علما ـ که خداوند از آنان درگذرد ـ گفتهاند: سنت است انسان شاخهای تر یا درخت یا مانند آن را بر روی قبر قرار

دهد تا از عذاب اهل آن کم شود؛ اما این استنباط بسیار بعید است و انجام آن جایز نیست زیرا:

اولا: ما نمدانیم کس که در قبر است دارد عذاب مشود، به خلاف رسول اله صلى الله عليه وسلم که اله متعال از طریق وح ایشان را

از حال آن دو باخبر نمود.

دوم: اگر این کار را انجام دهیم در واقع به میت توهین کردهایم زیرا در حق وی گمان بد بردهایم و او را در حال عذاب

دانستهایم! در حال که چه بسا در نعیم و خوش باشد و چه بسا از جمله کسان باشد که خداوند پیش از مرگ ایشان را به

سبب آمرزیده و در این حال از دنیا رفته و بنابراین مستحق عذاب نبوده.

دادن و این روش آنان نبود، در حالسوم: این استنباط مخالف روش سلف صالح بوده زیرا آنان چنین کاری را انجام نم

که آن بزرگان آگاهترین مردم نسبت به شریعت خداوند بودند.

چهارم: اله متعال توسط پیامبرش صلى الله عليه وسلم چیزی بهتر از این کار را به ما یاد داده است، چنانه از رسول اله صلى الله عليه وسلم روایت شده

هنام که دفن میت به پایان رسید، فرمودند: برای برادرتان از اله آمرزش بخواهید و برایش دعا کنید، زیرا او هم اکنون

مورد سوال قرار مگیرد.

مجموع فتاوای شیخ محمد بن عثیمین رحمه اله (۲/ ۳۰) با اندک تغییر و تصرف.


